
Vissza Jézushoz
5.

Elveszettek keresője (Lk 19,10)

Többféle választ lehet adni arra a kérdésre, hogy Jézusnak miért kellett eljönnie 
erre a világra. De talán nem is kell sokat keresgélnie annak, aki Jézusnak ezt a mondatát
ismeri: „Az Emberfia azért jött a világra, hogy megkeresse és megmentse az 
elveszettet“. Ez nem csupán célkitűzés, de egyben program is. Van kutató, aki szerint, 
ha Jézus semmi többet nem mondott volna magáról, ebből a mondatból pontosan 
tudnánk, miért és mi végett jött el ő közénk. Azonban mégis ágaskodik bennünk néhány
kérdés, hiszen ennek a mondatnak nincs egy szava sem, amelyet ne láthatnánk el 
kérdőjellel! Miért van szükség és kinek a keresésére? Kit vagy mit kell megtalálni? Mit 
jelent az, hogy elveszett? És miért jó az, ha valakit megtalálnak?

1.

Talán nem túlzás azt állítani, hogy az Újszövetség legpregnánsabb és 
legismertebb „történetei“ azok, amelyekben elveszettről és megtalálásról van szó. 
Gondoljunk itt elsősorban Jézus két példázatára az elveszett és megtalált juhról vagy a 
pénzről (drachmáról). Végső soron egyik sem világraszóló jelentőségű helyzetet mond 
el, de ahogy Jézus azokat elmondja, egészen sajátos megvilágításban kerülnek a 
szemünk elé. Mindkettőben olyan eseménnyé lett az elveszés-megtalálás, hogy normális
körülmények között nem figyelne rá senki különösebben, de viszont foglalkoztatja még 
Isten mennyei világát is: örvendezés van ott, az egy juh, az egy pénzdarab megtalálása 
fölött. Már ebből láthatjuk, hogy a példázatok olyan esemény „lenyomatai“, amely 
szétfeszíti minden hétköznapi keretünket és túlmutat azon. Azzal is például, ahogy – 
ismerve Jézus szóhasználatát – a kereső gazda/juhász és a drachmáját összesöprögető  
háziasszony csak „fedőneve“ Istennek. Neki veszett el egy juha, egy darab pénze és ő 
elindul a megkeresésére. 

A képet Jézus esetleg ószövetségi példáról vette. Isten panaszolja föl a 
pásztoroknak, hogy hűtlenekké lettek, mert nem vigyáztak kellő figyelemmel az ő 
nyájára=népére. Rajta gazdagodtak meg, megnyúzták a nyájat, még gyapját is eladták, 
de az elveszetteket veszni hagyták. Ezért határozta el Isten, hogy maga veszi kézbe 
juhai sorsát és „az elveszettet megkeresem, az eltévedettet visszaterelem…“ (Ez 34,16). 
Nem kétséges, hogy ahogyan itt a nyáj az elhanyagolt népet jelenti, ugyanezt a 
szemléletet ültette át példázataiba Jézus is: az elveszett juh és az elgurult pénz csak 
„képe“ embereknek. Már az evangelisták is nyilván így értették Jézus szóhasználatát, 
amikor például egyikük így is tudósít Jézus munkája kezdetének szükségességéről: 
„Amikor látta a sokaságot, megszánta őket, mert elgyötörtek és elesettek voltak, mint a 
juhok pásztor nélkül“ (Mt 9,36). Íme itt volt az Emberfia feladata, hogy Isten nyájának 
jobb pásztora legyen, mint az eddigiek. Nincs tehát semmi túlzás abban, ha Jézus azt 
mondja magáról, hogy – amit Isten kifogásolt és panaszolt az eddigi pásztoroknál – azt 
teszi: keresi az elveszetteket és megmenteni szeretné őket. A gyökerek tehát mélyek: 
nem egyéni vállalkozásáról van szó, hanem a mennyei Atyja parancsának és akaratának 
végrehajtásáról. Több kutatónak is az a véleménye, hogy Jézusnak ebben a mondatában 
saját maga megértésével és feladatának pontos ismeretével van dolgunk.

2.

Személyes találkozásom az elveszett juh példázatával életemnek egy bizonyos 
kritikus pontján történt. Nemcsak vallásos családból jöttem, hanem már teológiai 
tanulmányaimmal is félkész állapotban voltam, amikor úgy éreztem, ideje lenne, hogy 
Isten most már igazán méltányolhatná jó igyekezetemet, esetleg kegyelmének  
valamilyen különleges megmutatásával. Ez azonban váratott magára, s akkor én ürügyet
kerestem, hogy búcsút mondjak ennek a szerintem igen egyoldalú jó törekvésnek: 
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odadobok hát mindent és nem foglalkozom vele többé. De hirtelen úgy adódott, hogy az
egyik fővárosi gyülekezet megbetegedett lelkészét kellett helyettesítenem és – csodák  
csodája! – az elveszett juh példázatáról kellett igét hirdetnem. Megdöbbentem, mert én 
Jézusnak ezt a példázatát soha nem vettem komolyan. Paraszttársadalomban nőttem fel 
és egyik falubeli, magára valamit is adó gazdáról sem tudtam volna elképzelni, hogy 
ilyen dőre lépésre képes lett volna: odahagyni egy végett a kilencvenkilencet? Nem, ez 
inkább jó mesének, de nem igaz történetnek. Hívő társaimtól gyakran hallottam, hogy 
Isten így értékel bennünket: nem hagyja, hogy elvesszünk, hanem mentésünkre siet. 
Elvégre keresni csak értékeset érdemes… Ez soha nem nyugtatott meg, mert hiszen, itt 
vagyok én, aki után még csak járkálni sem kell, de akkor miért várom hiába hogy ezt 
értékelje Isten?

Tépelődésre nem sok időm maradt. Hála Istennek azonban más forrásra is 
akadtam, amely így vélekedett: a példázat középpontjában egyáltalán nem a hiányzó juh
áll, hanem annak gazdája. A juhról csak negatívum szólt, hogy nincs. Csak a gazda 
aktív: odahagyja a nyájat, elindul, hogy megkeresse az elveszettet. Szorgos és 
fáradhatatlan utánajárása a saját tulajdonának szól, amely száz juhból áll. Mivel most 
egy hiányzik belőle, ezzel csorbult a saját tulajdona, ezt pedig ő nem engedheti meg 
magának! A példázat tehát egyáltalán nem juh- hanem Isten-központú.

Lehet erről tovább vitatkozni, engem azonban ez a látásmód győzött meg afelől, 
hogy hiába is várok különleges bánásmódra magammal kapcsolatban. Mert az ügy nem 
az enyém, hanem Istené, akinek én a tulajdona vagyok. S ha csupán magam körül 
forgok, akkor már elveszett vagyok, mert kikerültem a gazda nyája egészéből. De ha 
Isten utánam nyúl, azt biztosan nem az értékem, hanem az ő vesztesége okán teszi. Az 
Isten nyájához tartozást nem kell röstellni. De ha valaki modernebbül akarja, akkor azt 
is mondhatom, hogy az Isten hatósugarából kerülök ki. Ám éppen az ilyen kikerültek, 
sőt az őt vagy a vele való közösséget tagadókért jött el Jézus, az Isten Fia. Igénkben 
éppen így mutatkozik be.

Ilyenek azonban igen sokan vannak. És most itt elsősorban ne is azokra 
gondoljunk, akik egyre növekvő tömegben, fennhangon viszik vásárra istentagadásukat.
Hanem inkább a magukat vallásosaknak vagy netán hívőknek tartókra, akiknek ajkán 
még ott az Isten neve, talán imádkoznak is. Csak éppen hívőségük egy-két órára 
korlátozódik, de az életükre ennek semmiféle hatása nincsen. Mert így az életüket 
tulajdonképpen kivonták az Isten nyájából, a hatósugarából az áramköréből. Amit és 
ahogyan tesznek és élnek, az vagy nem kompatibilis az Istennel-éléssel vagy éppen csak
fittyet hánynak annak szabályaira-törvényeire. Ezeknél bizony nehezebb a hazahozás, 
hiszen ők bennfenteseknek, karámon belülinek tudják magukat. De talán elfeledkeztek 
Jézusnak egy másfajta szaváról: „...sokan mondják majd  nekem... Uram, Uram, nem a 
te nevedben űztünk ki ördögöket és tettünk sok csodát? És akkor kijelentem nekik: 
sohasem ismertelek titeket, távozzatok tőlem...“ (Mt 7, 22-23). Ilyenek végett is kellett 
eljönnie Jézusnak.           

3.

Jézus tehát feladatának tartja elveszettek megkeresését, ami kiegészül, a mai 
magyar fordítás szerint, a megtartással. Ez azonban letompítása az itt használt eredeti 
görög szónak. „Megtartás“ ugyanis könnyen azt a látszatot keltheti, minthogyha 
valaminek/valakinek a megőrzéséről, renoválásáról, netán konzerválásáról lenne szó. Az
eredetiben sokkal sokszínűbb a jelentése. Jelenthet életveszélytől való megmentést, 
kiszabadítást a halálból, a bűnösnek adott bocsánatot vagy az örök életet. A Jézus 
keresztje alatt álló csúfolódók kiáltozzák Jézusról, hogy „másokat  m e g m e n te t t ,   
m e n t s e meg magát...“ (Lk 23,35). Jairusnak azt ígérte Jézus, hogy „Ne félj, csak 
higgyj és Isten  m e g m e n t i “ (Lk 8,50). A megvádolt nőt a Simon házában pedig így 
bocsátotta el: „A te hited  m e g m e n t e t t  téged“ (Lk 7,50). Végül a jól ismert 

2



mondásban sincs ez másképp: „Aki meg akarja  m e n t e n i  az életét, elveszíti azt...“ 
(Lk 9,24).

Ha csak ezt a néhány helyet nézzük, amelyekben ugyanaz a szó szerepel, látjuk 
tehát, hogy Jézus nem valakinek a görcsös megtartásáért, mintegy múzeumi konzervált 
kiállítási tárgy megőrzése végett jár fáradhatatlanul az elveszettek nyomában. Feladatát 
sokrétűbbnek látja. Nem is kell ahhoz nagy fantázia, ha elgondoljuk, hogy egy, a nyájtól
elkódorgott birka milyen veszélyes helyzetekbe kerülhet: kergetheti farkas, szakadékba 
zuhanhat, bundája belegabalyodhat hínárba vagy tövises bokrokba, ami akár a halálát is 
jelentheti. Az Emberfia ilyen veszedelmekből menti ki, ami annyit jelent, hogy biztos 
haláltól menti meg. A golgotai csúfolódók is azt parodizálják, hogy a megfeszített 
képtelen megszabadítani magát. Amikor pedig a kétes hírű nő hallja Jézus szavát, akkor 
az több megmaradásnál, hanem a hite megmenti őt, tehát az élettel ajándékozza meg. 

De túl ezeken a bibliai példákon is van tapasztalatunk arról, hogy Jézus mi 
mindenből szabadíthat meg: megszabadíthat megszokott gönceinktől, amelyek mögé 
olyan szívesen rejtjük el önzésünket, kapzsiságunkat, irigységünket, hitetlenségünket és 
számtalan bűneinket. De talán legfontosabb, hogy megment saját magunktól. Lehet azt 
túlzásnak tekinteni, ha Pál apostol egyszer azt vallotta magáról, hogy „Többé nem én 
élek, hanem Krisztus él bennem“ (Gal 2,20), de pontosan azt mondja el, ami a Jézus 
által megtaláltakban végbemegy: megmenekültek önmaguktól és mint egy soha el nem 
múló örökség részeivé váltak.

Ám a legvégső kérdést se hallgassuk el: jó ez nekünk, ha megment bennünket 
Jézus? Gúnyolódó kortárs rajzolt keresztet, amelyen szamár volt megfeszítve. Modern 
drámaíró kérdezte maró gúnnyal, hogy vajon azok a sánták, vakok, bénák, akiket Jézus 
meggyógyított, nem bánták-e meg gyógyulásukat? Amíg koldulva ültek az útszélen 
vagy évtizedekig a csodató partján, addig éhen nem haltak. Valaki mindig megkönyörült
rajtuk és odavetette azt a kis pénzt, ami enyhíthette nyomorukat és mintegy biztosította 
megélhetésüket. Miután azonban vették a vackukat, eldobták mankóikat és elhagyták 
Jézus parancsára a kolduló „standjukat“, vajon mit kezdenek ezután – a könyörülők 
fillérjei ki-estével, a maguk megalapozatlan életével? Talán visszasírják még a „régi 
szép időket“?

Sokan és sokszor gúnyolódtak már, így vagy hasonló módon erről a jézusi 
megmentésről. De az ilyenekkel mindig szemben áll mindazoknak a millióknak a 
serege, akik a szabadító, mentő Jézusnak köszönhették és köszönhetik szabadulásukat. 
Megmenekültek ilyen vagy olyan hínárból, farkasok torkából, feneketlen mocsárból, 
mert a halál felé vezető útjukon ragadta meg őket az Emberfia. Egyikük vallomása is 
hadd álljon itt: „Igaz ez a beszéd és elfogadásra méltó, hogy Krisztus Jézus azért jött a  
világba, hogy a bűnösöket megmentse, akik közül az első én vagyok. De azért könyörült
rajtam, hogy … első sorban rajtam mutassa be végtelen türelmét…“ (1 Ti 15-16)

Igen, ilyen az Emberfia: keres és nem kerget, vár és nem türelmetlen, nem rohan 
le, hanem tárt karokkal fogad. Hogy részesei legyünk ajándékának,az  ö r ö k életnek. 
Ámen

Gémes István
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